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Kettőben 
gondolkodnak

Csorvás igazi 
kincse2

Pisztáciás 
meggyleves 42

Újjáéledő 
közösségi élet
Csorváson talán még több 
is, mint 20 bejegyzett civil 
szervezet van, melyekből 
4-5 az, akik nagyon aktív 
tagsággal kiveszik a részü-
ket minden települési ren-
dezvény megszervezésé-
ből, megtartásából. Saját 
programjaik mellett, úgy-
mond a közösbe is belefoly-
nak, sőt közös pályázatokat 
is megvalósítanak a város-
sal.

- Most is bízom abban, 
hogy Herczeg Tamás, or-
szággyűlési képviselő hat-
hatós támogatásával, jó 
lobbi erejével mind a Ma-
gyar Falu, mind egyéb ki-
írásokon jól szerepelünk 
majd – mondta Baráth La-
jos, polgármester, akivel a 
pandémia közösségi hatá-
sairól is beszélgettünk. – 
Igazából két évre kell visz-
szatekintenünk. Csorvás 
2020-ban tartotta várossá 
válásának 15. évfordulóját, 
de a nagy ünneplés elma-
radt. Augusztus 20-a volt 
az egyetlen rendezvényünk, 

ahol szerényen ugyan, de 
meg tudtunk emlékezni a 
jubileumról, viszont a szü-
letésnapi tortát nem lehe-
tett nyilvánosan felszelni, 
az Egyesített Szociális Ott-
hon lakói fogyasztották el. 
Tavaly is csak nyárra sike-
rült ébredezniük a közös-
ségeknek, tudtunk Gyer-
meknapot, Szent Iván éji 
mulatságot rendezni, meg-
ünnepeltük az államalapí-
tást. Érződött, hogy az em-
berek már ki voltak éhezve 
a közösségi együttlétek-
re, volt, hogy egy-egy ese-
ményen ötszáznál is többen 
vettek részt. Sőt, a testvér-
településeinkről is tudtunk 
fogadni résztvevőket az er-
délyi Uzonból és a felvidé-
ki Diószegről. A XX. Gazda-
nap és Fogathajtó versenyt 
4 millió forinttal támogat-
ta az Agrárminisztérium. 
A  Hungaricumnak számí-
tó eseményre 1500-an láto-
gattak el.

A csorvási 
szőttes kúria
Manapság is van valami titokzatos abban, ha az ember 
egy kúriába megy látogatóba. Lélekben készül valami 
nemesre, finomra, polgárira, különlegesre. A csorvási 
Szőttes Kúria nem okoz csalódást, a messze földön híres 
Hudák Család Kéziszövő Műhely maga a kincsestár, ami 
egy élménygazdag kiállító és látogatóközpont Békés 
megyében.  

Kifinomult ízlésvilág, ele-
gancia fogadja a vendéget 
az Ybl Miklós tervei alap-
ján 1880-ban épült, 2019-re 
felújított, egykori Reöck Jó-
zsef földbirtokosi tulajdon-
ban, ahol megfordult József 
főherceg, járt itt Apponyi 
Albert gróf, de Munkácsy 
Mihály is. Hudák Mariann 
M e s t e r r e m e k 
és Príma Dí-
jas viseletkészí-
tővel és édes-
anyjával Hudák 
Józsefné Juli-
ka Szövő Népi 
Iparművésszel, a családi 
vállalkozás megálmodói-
nak hölgy tagjaival beszél-
gettem. A  harmadik cég-
alapító Hudák, Csaba épp 
a március 8-ai kiállítás be-
rendezését koordinálta, 
melyet a Csorvás Népmű-
vészetéért Egyesület és Sit-
kei Endre és Családja hívott 
életre „Varázslatos öltések” 
címmel.

Sitkei Józsefné és Gábor 
Sándorné alkotásait, nőna-
pi varrott goblein kézimunka 
tárlaton csodálhatja meg a kö-
zönség, mire ezen lapszámot 
kezében tartja az olvasó. Dísz-
vendégnek gróf Wenckheim 
Lászlót és gróf Wenckheim 
Lászlóné gróf Csáky Ilonát je-
gyezték. Nem titok, hogy két 

kiállított goblein, 
az ő családjuk 
kézjegyeit őrzi. 
Tá rsa l kodóim-
mal kávézás köz-
ben azt kutatgat-
tuk, hogy milyen 

helyi kötődésű dolgok érhetők 
tetten munkásságukban, hisz 
tevékenységük ma már Euró-
pán is túlmutat, ruhabemu-
tatókon, kiállításokon vet-
tek részt a teljesség igénye 
nélkül Lipcsében, Párizsban, 
Milánóban, Londonban, de 
vannak megrendeléseik Kí-
nából is. 

A kúria 
terei meg-
elevenítik 
a múltat

FOLYTATÁS A 2. OLDALON

FOLYTATÁS A 3. OLDALON

C S O R V Á S
Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett mec-
hatronikai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt - lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

Roppant fon-
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink-
hez való ra-
gaszkodás
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ELÉGEDETTSÉG AZ, AMIKOR 
AZ ASZTAL MÖGÖTT A SZEM 
IS JÓL LAKIK

– Több szálon is el va-
gyunk köteleződve lakó-
helyünk irányába. Azzal 
együtt, hogy egyik kiállítá-
sunk keretében a hozzánk 
látogatók a középkorig visz-
szamenően megismerked-
hetnek Csorvás helytörté-
netével, kategorizáltuk és 
katalogizáltuk a helyi ké-
zimunkákat is. Az ország-
ban először létesítettünk 
Helyi termékbemutató ter-
met. A  Csorvás Népmű-
vészetéért Egyesületün-
ket 2009-ban alapítottuk 
ha g yomá ny tisz teletből. 
A  települési gasztronómi-
ai fesztivál nagyhírű ren-
dezvénye a városnak. Nem 
mindegy, hogy a szakácsok 
milyen ruhában főznek, a 
felszolgálók milyen öltö-
zetet viselnek. A  csorvási 
kiskabát alapöltözet, zsű-
rizetve is van. Az asztal 
mögött a szemnek is jól 
kell laknia – hozta a szó-
lást Mariann, aki elmond-
ta, hogy a helyi majorett 
csoport szettjében a náluk 
készült seszlis kiskabát a 
magyar mellett csorvási 
motívumot is rejt.

– Szőtteseik, magyar pol-
gári és nemesi viselete-
ik számtalan elismerésben 
részesültek, a Békés Me-

gyei Értéktár tagjai is let-
tek. Mik készülnek nap, 
mint nap a műhelyben?

– A  Népi Iparművésze-
ti Tanács és a Lektorá-
tus által zsűrizett, egyedi 
zsűriszámmal ellátott, de 
a mai kor emberére terve-
zett ruhák, szőttesek, vász-
nak. Mondhatjuk speciali-
tásunk és szakterületünk 
a magyar polgári és neme-
si díszruhák, ezeket fran-
cia bársonyból, kasmírból, 
brokátból és shantungból 

varrjuk. Gyakran rendelnek 
esküvői összeállításokat, 
Bocskai-öltönyöket, de mű-
helyünket együttesek, tánc-
csoportok is felkérik egyedi 
tervezésű fellépő ruhák el-
készítésére is. 

RÉGI POMPA, ÚJ FUNKCIÓK

– Tudom, hogy hosszú évek 
óta fogadnak látogatókat, 
csoportokat, de ma már 
igazi nyitott műhelyként 
kell említeni önöket!

– A felújított kúriában ki-
alakítottunk egy nagyobb 
rendezvény megtartásá-
ra alkalmas bemutató te-
ret, ahol a felvonultatott 
ruhák ölelésében tanfolya-
mokat is szervezünk. Szö-
vést, varrást, fonást, mak-
ramét, hímzést lehet nálunk 
tanulni. Korhű bútorok kö-
zött workshopokat tartunk, 
ahogy a 21. század kihí-
vásai megkívánják, mind-
eközben őrizve az eredetit, 
a hagyományost, a szépet. 

A  pandémia után óvatosan 
nyitunk mi is és bízunk ben-
ne, hogy egyre többen lá-
togatnak el hozzánk akár a 
viharsarki polgárok és ne-
mesek hétköznapi és ünne-
pi ruháinak bemutatására, 
akár rongy- és hagyomá-
nyos babavarrásra, esetleg 
textilvirágok és más lelket 
melengető tárgyak készíté-
sére. Fel vagyunk készülve 
50 fős vendéglátásra, ker-
ti programokra, „parasztla-
kodalom” szervezésre ven-

dégek bevonásával, van 
ajándékboltunk helyi és táj-
jellegű kínálattal. Korhű ru-
hákat lehet nálunk próbálni, 
emléklap, fotókészítés le-
hetőséggel. Szervezés alatt 
van egy protokoll és etikett 
tanfolyamunk, ahol a visel-
kedéskultúrán, az öltözkö-
désen át, az illemszabályo-
kon keresztül, a terítésig 
sok mindennel megismer-
kedhetnek a jelentkezők – 
sorolták Julikáék a lehető-
ségek megannyi színfoltját.

A  Kúria terei megeleve-
nítik a múltat, ugyanakkor 
árasztanak magukból egy 
cseppnyi visszafogottságot 
is, éppen annyit, ami ahhoz 
kell, hogy egy-egy pillanat-
ra rácsodálkozzunk a mu-
zeális értékű szövőgépek-
re, a magyarság elfeledett 
ízlésvilágára, a helyi ér-
tékekre. S, mindezekért a 
Hudák család is hálás. Lo-
kálpatrióták, nem feledik 
el azokat, akik nehézsége-
ikben is támogatták őket, 
Herczeg Tamás, ország-
gyűlési képviselőről példá-
ul azt tartják, hogy ő indí-
totta el őket az ismertség 
útján még anno kulturális 
szakemberként. 

Úgy érzik, hogy a hitük ál-
tal és Isten kegyelméből rá-
találtak és megtartatnak 
az úton. Tavasszal Mária-
szobrot avatnak, mely ta-
lapzatán felszentelve a fő-
bejáratnál fogadja majd a 
Szőttes Kúria látogatóit. 

Hudák Mariann Mesterremek és Príma-díjas viseletkészítő Hudák Józsefné Julika Szövő Népi Iparművész

Csodákat rejt a csorvási szőttes kúria
FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Kettőben gondolkodnak
Herczeg Tamás, a békés-
csabai körzet ország-
gyűlési képviselője több 
olyan díjat is alapított 
az elmúlt években, 
melyekkel helyi tehet-
séges fiatalokat, aktív 
közösségeket jutalmaz, 
ezzel ismerve el erőfe-
szítéseiket, munkáju-
kat. A Közösség-díjat a 
választókerület minden 
településén a helyben 
lakók szavazati alap-
ján ítélik oda az adott 
településen az elmúlt 
évben a közösségért, 
az ott élőkért legtöbbet 
tevő szervezetnek, vagy 
egyesületnek. A Közös-
ség-díjjal emlékplakett, 
és 70 000 forint pénzju-
talom jár, amelyet Her-
czeg Tamás a képviselői 
fizetéséből ajánlott fel a 
díj győzteseinek. 

Csorváson idén, a Csorvá-
si Óvodásokért Alapítvány 
részesült az elismerésben. 
Neller Tiborné, a jelenlegi 
kuratóriumi elnök alapító 
tagja volt a 2009-ben életre 
hívott civil szervezetnek, 
mely a csorvási óvoda neve-
lő, oktató, képességfejlesz-
tő és ismeretterjesztő köz-
hasznú tevékenységének, 
továbbá az e tevékenységek 
végzéséhez szükséges tár-
gyi eszközök fejlesztésének 

és bővítésének támogatása 
céljával lett anno alapítva.

Ez a küldetés folyamato-
san helytálló. Mátyás Fe-
renc szellemiségében dol-
gozunk, ő álmodta meg ezt 
az alapítványt. A  helyek 
csak Feri bácsiként emlí-
tik őt, aki egykor a csorvási 
forgalmista irodában dol-
gozott. Később családot 
alapított, elköltözött, de 
nyugdíjas éveiben egyedül 
visszatért a településre, saj-
nos felesége és gyermeke is 

elhunyt. Azt mesélte, hogy 
nagyon nehéz gyermekko-
ra késztette arra, hogy ő va-
lami jó tegyen a nebulók-
kal. S, szakadatlanul tett is, 
ha kellett gyűjtést kezdemé-
nyezett, ha kellett kétkezi 
munkát ajánlott és nyugdí-
jából is gyakran adakozott 
a kicsiknek, nemegyszer 
csokoládét, mézeskalácsot 
vitt a gyerekeknek. Igazá-
ból kicsik vagyunk, kis ala-
pítvány, ha kapunk, abból 
tudunk adni. Adó 1 száza-

lékokból, felajánlásokból. 
Évente egyszer jótékony-
sági bált rendezünk az óvo-
da javára. Az utóbbi időben 
azonban elkezdtünk mi is 
pályázni. Örülünk a Magyar 
Falu kiírásoknak, tavaly 
2 millió forintot nyertünk 
eszközökre. Most is van be-
adott pályázatunk - beszélt 
magukról a kuratórium el-
nöke, aki nyomatékosítot-
ta, hogy mindig két óvodá-
ban gondolkodnak, ugyanis 
a 130 gyermek két épületben 
van elhelyezve, sőt az egyik-
ben ott a bölcsőde is. 

A helyieket jellemzi a kö-
zösség iránti elköteleződés, 
könnyű önkéntes munká-
ba bevonni a szülőket. Most 
is tervezzük, hogy ha jön a 
jó idő, összejövünk egy kis 
tereprendezésre, ami csa-
patépítésnek is jó alkalom. 
Megbeszéljük azt is, hogy 
mire költsük a díjjal kapott 
pénzt. Egy biztos, nem fog-
juk elaprózni, ha kell, te-
szünk hozzá, hogy mindkét 
oviba valami maradandó 
dolog kerüljön megvásár-
lásra –  nyomatékosította 
Neller Tiborné, aki nagyon 
önzetlen dolognak tartja a 
képviselő úr felajánlását. 
Mint mondta, a Közösség-
díj még inkább fókuszba 
hozta az alapítványt, amit a 
szavazatokból ítélve eddig 
is sokan ismertek. Nekik is 
köszönik az elismerést.

Neller Tiborné vette át a Közösség Díjat Herczeg Tamástól

Az Erdélyi Hérics eszmei értéke 250 000 forint

Erdélyi Hérics: 
Csorvás igazi kincse
Hamarosan elérkezik Csor-
vás legnagyobb természe-
ti kincsének, az Erdélyi Hé-
ricsnek a virágzása. Az itt 
lakók már talán találkoz-
tak vele, de nem biztos, hogy 
tudják, milyen különleges 
növényről van szó.

A sötétsárga virágú, 15-30 
cm magasra növő kis virág 
az első növényfaj volt, ame-
lyet Magyarországon vé-
detté nyilvánítottak 1971-
ben. Ennek oka a rendkívül 
ritka előfordulása és ala-
csony egyedszáma volt. Az 
első példányokat Csorvá-
son 1935-ben találta Jávor-
ka Sándor. Akkor tizenöt le-
lőhelyen összesen 482 tövet 
számolt össze. Később folya-
matosan zsugorodott az élet-

tere, s ezzel együtt a populá-
ció száma. A  hetvenes évek 
elején a kipusztulás szélére 
került, de a védetté nyilvání-
tás után lassú növekedésnek 
indult az egyedszám. A  ki-
lencvenes évek elején újra 
400 fölé emelkedett a Csor-
váson található Erdélyi Hé-
ricsek száma. A  Körös-Ma-
ros Nemzeti Park fajtamentő 
akciót indított, és 2000-es 
évek elején sikerült Ecseg-
falva határában is létrehozni 
egy 200 töves új állományt.

Jelenleg Magyarországon 
összesen három helyen lel-
hető fel. Környezetvédelmi-
eszmei értéke 250  000 fo-
rint, a növény elpusztítóját 
egy évi elzárással is büntet-
hetik.
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– Híres az októberi csorvási 
búcsú is! Mi a története?

– Azt mondják a régi-
ek, hogy már évtizedek-
re visszamenőleg tízezres 
látogatottságúvá nőtte ki 
magát ez az esemény. A bú-
csú egyházhoz kötődő ün-
nep, a megyében talán 
csak Kunágotán van utá-
nunk. Ilyenkor a messze 
lakó családtagok, rokonok 
is hazalátogatnak, a bará-
tok mellett az elszárma-
zottak is tiszteletüket te-
szik, és a környékbeliek is 
eljönnek hozzánk a tél előt-
ti utolsó vásári forgatagba. 
Ennek nem csinálunk rek-
lámot, szájról szájra viszik 
a jó hírünket.    

– Van, viszont reklámja az 
adventi fényben úszó, kivi-
lágított háznak! Legalábbis 
sokat megjelent már a kü-
lönböző újságokban, hír-
csatornákon. 

– Igen, szinte kis za-
rándokhellyé vált a szó-
ban forgó ingatlan. Tavaly 
is sokan csodájára jártak. 
A  négy adventi hét végére 
is sikerült a civil szerveze-
tekkel közösen programo-

kat szervezni, de az időjá-
rás miatt két alkalommal 
ezek is korlátozódtak, mert 
nem lehetett szabadtéren 
maradni, zárt térbe pedig 
csak egy adott létszámmal 
tartózkodhattunk. Remé-
lem  idén minden korláto-
zás feloldódik!

– Avasson be az idei ter-
vekbe!

– A  hagyományos prog-
ramok egytől egyig ma-
radnak! Az idei esztendő 
viszont, rögtön egy újdon-
sággal indult. Január 2-án 
Fekete Nándor orgonamű-
vész adott Újévi koncertet 
a művelődési ház színház-
termében. Boldogan jött a 
lakosság, mert a nagyhírű 
Bécsi Újévi Koncert reper-
toárjában elhangzó dalla-
mok csendültek fel nálunk 
is. Februárban megtartot-
tuk a hagyományos Há-
zasság Hete programot. 
Az előző évben házasságot 
kötő ifjú párokat is most 
tudtuk köszönteni, 65 párt 
és azt a 85 gyermeket, akik 
bizony a Covid alatt látták 
meg a napvilágot, 39 kis-
lányt és 46 kisfiút. Feb-
ruárra még színházi elő-
adásból is jutott újdonság 

a Déryné-program kereté-
ben, 250 fős teltházas volt 
az esemény. Március 8-án, 
rendhagyó módon férfi tár-
saim nevében Nőnap al-
kalmából a hölgyeknek a 
Szinbád darabot nyújtot-
tuk át ajándékul. A  tavasz 
is mozgalmasnak ígérke-
zik. A hagyományos április 
30-ai fáklyás felvonulás-
hoz rock koncertet szerve-
zünk, a Pokolgép együttest 
várjuk. A  május elsejét ci-
vilekkel szervezzük a retro 
hangulat jegyében. A  70-
es, nyolcvanas éveket sze-
retnénk visszahozni, de 
csak a majálison – nevet a 
polgármester, miközben 
arról kérdezem, milyen fej-
lesztéseket terveznek a kö-
vetkező években.

– A napközis konyha kor-
szerűsítése és fejlesztése 
az egyik nagy beruházás 
amit szeretnénk megva-
lósítani. A  belső felújítás, 
átalakítás, bővítés, gép és 
technológia, valamint utó-

lagos energetikai korsze-
rűsítés bruttó négyszáz-
millió forintba kerül a 
jelenlegi tervezett költség-
vetés alapján. Az önkor-
mányzati épületek ener-
getikai korszerűsítését is 
folytatnánk; a Művelődé-
si Ház és Könyvtár utóla-
gos energetikai fejleszté-
se során a nyílászárókat is 
kicserélnénk. Fontos lenne 
az István király utcai óvo-
da férőhelybővítése új cso-
portszoba kialakításával, 
valamint kapcsolódó több-
funkciós terem és kisegí-
tő helyiségek létesítésével 
és ehhez kapcsolódóan a 
legszükségesebb eszközök 
beszerzésével. A  település 
sportszerető közösségének 
régi álma a tornacsarnok 
építése, amely továbbra is a 
kiemelten fontos tervek kö-
zött szerepel. A szennyvíz-
csatornahálózat kiépítését 
konzorciumi tagként Te-
lekgerendás és Kétsoprony 
településekkel közösen va-
lósítanánk meg. Tovább-
ra is fontos feladat a belte-
rületi úthálózat fejlesztése, 
és szeretnénk ha létrejö-
hetne egy jelentős játszótér 
fejlesztés az iskola melletti 
területen. 

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

Újjáéledt a közösségi élet a városban

... az emberek 
már ki voltak 
éhezve a közössé-
gi együttlétekre

A Csorvási Sport Klub alapításának századik évfordulója

Baráth Lajos polgármester

Két év után fellélegezhetünk?
Két év alatt óriásit változott 
az életünk. És nem csak a mi-
enk, hanem a világon szin-
te minden emberé. A  ko-
ronavírus-járvány átírta a 
mindennapjainkat, az em-
beri kapcsolataink minősé-
gét, a gondolkodásunkat… Két 
éve élünk a Covid árnyéká-
ban, és most jutottunk el oda, 
hogy talán az utolsó járvány-
hullám lecsengéséről beszél-
hetünk. A  két év történéseit 
próbáljuk összefoglalni a kö-
vetkező sorokban bízva ab-
ban, hogy a történelem ezen 
fejezete már nem bővül újabb 
lapokkal.

Az első magyarországi ko-
ronavírussal fertőzött sze-
mélyt 2020. március 3-ai di-
agnosztizálása után bő egy 
héttel (akkor 13 fertőzött volt) 
kihirdette a veszélyhelyzetet 
a kormány. Megelőző intéz-
kedéseket azonban már előt-
te, és további járványkezelő 
döntéseket ez után is hozott 
a kabinet. A legelső fontos lé-
pés Müllet Cecília országos 
tisztifőorvos 2020. január 
30-ai döntése volt, amellyel 
életbe léptette a vírus elleni 
védekezésben követendő pro-
tokollt. Ekkor már a járvány 
terjedéséről szóló hírek ér-
keztek Olaszországból, így ez 
az első lépés volt hazánkban a 
járványhelyzet felkészülésé-
re. Következő lépésként már 
másnap megalakult a Koro-
navírus-fertőzés Elleni Vé-
dekezésért Felelős Operatív 
Törzs. Február 26-án elindult 
a koronavirus.gov.hu tájé-
koztató weboldal, és alig egy 
héttel később, 2020. március 
3-án regisztrálták Magyaror-
szágon az első fertőzötteket. 
A következő naptól védekezé-

si szakaszba lépett az ország. 
Egy héttel később 8 milliárd 
forintot különített el a kor-
mány a járvány elleni védeke-
zéshez. A  rendkívüli jogrend 
kihirdetésére 2020. március 
11-én került sor, amelynek ér-
telmében egyebek mellett:
• betiltották 100 főnél na-

gyobb beltéri és 500 főnél 
nagyobb kültéri rendezvé-
nyeket.

• intézménylátogatási tilal-
mat rendeltek el a magyar 
egyetemeken.

• a veszélyhelyzet fenn áll tá-
ig a lejárt okmányokat nem 
kellett megújítani.

Két nappal később 
Orbán Viktor be-
jelentette, hogy be-
zárnak az általános 
és középiskolák, di-
gitális oktatás ve-
szi kezdetét március 
16-tól. Szintén ettől a naptól 
a kormány lezárta az ország 
határait, csak magyar állam-
polgárok léphettek hazánk 
területére. Bezártak a szóra-
kozóhelyek, betiltották a ren-
dezvényeket, az éttermek, ká-
vézók és üzletek csak 15 óráig 
tarthattak nyitva.

A  járvány miatt gazdasá-
gi- munkahelyvédelmi ak-
cióterv készült, amelynek ré-
szeként felfüggesztették a 
magánszemélyek és vállalko-
zások hiteleinek tőke- és ka-
matfizetési kötelezettségét. 
Pár nap múlva újabb lépések-
kel egészült ki az első gazda-
ságvédelmi akcióterv:
• további 81 480 kisvállal-

kozó kapott 2020. júni-
us 30-ig mentességet a 
KATA  átalányadó-fizetési 
kötelezettsége alól

• a 2020. március 1. előtt kelet-
kezett KATA-tar to zá sok ra 
haladékot adott a kormány

• a kilakoltatásokat és a lefog-
lalásokat felfüggesztette a 
kormány

• az adóvégrehajtásokat fel-
függesztette a kormány

• a veszélyhelyzet alatt lejá-
ró  gyes-, gyet- és gyed-jogo-
sultságokat meghosszabbí-
totta a kormány.

• március 27-én rendeltek el 
először kijárási korlátozást, 
illetve az élelmiszerüzletek-
ben vásárlási idősávot vezet-
tek be.

Két éve, március végén 
elfogadta a parlament a 

koronavírus elleni vé-
dekezésről szóló tör-

vényt. A  veszélyhely-
zet idején a kormány a 
jogszabályoktól eltérő 

rendkívüli intézkedése-
ket hozhat az emberek egész-
sége, a jogbiztonság és a gazda-
ság stabilitása érdekében.

A veszélyhelyzethez kapcso-
lódó első intézkedések között 
a kormány minden egészség-
ügyi dolgozónak 500  000 fo-
rintos plusz juttatást, illetve 
bejelentette az első gazdaság- 
és járványvédelmi programját.

A  járvány első hullámá-
nak lecsengése után ősszel 
már a második hullám kész-
tette újabb intézkedésekre a 
kormányt. Többek között az 
éjszakai kijárási tilalom beve-
zetésére. Egyértelművé vált, 
hogy egyetlen megoldás van 
a Covid visszaszorítására, ez 
pedig a védőoltások beada-
tása. A  világban 2020. végén 
vált elsőként elérhetővé a Pfi-
zer-vakcinája, amelynek ki-
fejlesztésében elvitathatatlan 

érdemeket szerzett dr. Karikó 
Katalin. A  magyar kormány 
az uniós országok közül az el-
sők között vásárolt oltóanya-
got, és kezdte meg annak alkal-
mazását.

2020. december 26-án érke-
zett Magyarországra az első 
vakcina szállítmány, és első-
ként az egészségügyi dolgozók 
kapták meg a védőoltást. A ta-
valy év eleji, több forrásból be-
szerzett oltóanyag lehetőséget 
adott a tömeges oltásokra, így 
a magyar lakosság átoltottsági 
aránya tavasszal jóval megha-
ladta az uniós átlagot. Az egy 
évvel ezelőtt tetőzött harma-
dik hullám volt az első, amikor 
az egy nap alatt regisztrált új 
fertőzöttek száma meghaladta 
a tízezer személyt.

Tavaly ősszel a koronavírus 
delta variánsa okozta az újabb 
hullámot, amelyet a minden ko-
rábbinál nagyobb fertőzőké-
pességű omicron követett. Bár 
ez a variáns kisebb arányban 
okozott súlyos tüneteket, de ez 
év elején volt olyan nap, ami-
kor húszezernél is több új fertő-
zöttet azonosítottak. Az ötödik 
hullám lecsengésével a szak-
emberek úgy gondolják, hogy 
nem fog eltűnni az életünkből 
a koronavírus, de a megbetege-
dések alkalmával talán kevésbé 
lesznek tömegesen olyan súlyo-
sak a tünetek, mint korábban.

Az egész világon végigsöp-
rő járvány nem csak az egész-
ségünkre, de mentális álla-
potunkra és a gazdaságra is 
súlyos, negatív hatással volt. 
A  magyar gazdaság ugyanak-
kor rekord gyorsasággal ált 
talpra, és tavaly minden eddi-
gi nagyobb teljesítménynöve-
kedéssel, 7,1 százalékos GDP 
emelkedést ért el.

COVID-19
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FOLY TATÓDIK A VIDÉK 
TÁMOGATÁSA!
Magyar Falu Program né-
ven indított új támogatási 
rendszert a kormány 2019-
ben az ötezer fő alatti tele-
pülések felvirágoztatásért. 
Ennek köszönhetően a vi-
déken élők életminőségének 
javításáért soha nem látott 
támogatásban részesültek a 
nyertes pályázók. Épületek, 
közösségi terek, közintéz-
mények, egyházi épületek 
újultak meg. Orvosi rende-
lők kaptak új eszközöket, és 
az önkormányzatok egyéb 
közszolgálati eszközöket is 
vásárolhattak. Az eredeti 
pályázati lehe-
tőségek évről 
évre bővültek; 
elindult a Falu-
si CSOK, meg-
nyílt a Falu-
si Civil Alap a 
helyben műkö-
dő közösségek 
t á m o g a t á s á -
ra, és az elmúlt esztendőben 
már a kisboltok, és egyéb 
vállalkozások is részesül-
hettek támogatásban.

A  támogatási rendszer 
bővülését jól mutatja, hogy 
amíg a meghirdetés első 
évében a kormány 150 milli-
árd forintot fordított a prog-
ramra, ez az összeg tavaly 
már megközelítette a 320 
milliárd forintot. Ebből az 
összegből 2021-ben az alap 
pályázati rendszerben 95 

milliárd forint volt elérhető 
az önkormányzatok és egy-
házak számára. Emellett 
106 milliárd jutott a Falusi 
útalapba, 50 milliárd a Fa-
lusi CSOK-ra, 40 milliárd a 
falusi kisboltok támogatá-
sára, és 27,4 milliárd forint 
a Magyar Falu Vállalkozás-
újraindítási Programra.

A  Magyar Falu Program 
legnagyobb eredménye, 
hogy a kistelepülések közül 
mintegy ezer esetében meg-
állt a népességcsökkenés. 
Éppen ezért tovább folyta-
tódik a sikertörténet! Ez év 

j a n u á r j á b a n 
újabb tizen-
négy pályázati 
kategória nyílt 
meg.

A  források-
ra eredménye-
sen pályázott 
Csorvás is. Az 
elmúlt három 

évben, összesen 151 553 111 
forintot nyert a település, 
amiből az iskola, az iskolai 
tornaterem és önkormány-
zati épületek újultak meg. 
Sikerült orvosi és közte-
rületi karbantartó eszkö-
zöket vásárolni, óvodai és 
közterületi játszóteret fej-
leszteni, járdát felújítani, 
valamint egyházi közösségi 
tereket kialakítani és egy-
házi kezelésben lévő teme-
tőt felújítani.
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Recept
Csorvási pisztáciás meggyleves 
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folya-
matában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most 
egy olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal amelyet Hajnal Zoltán, Herczeg 
Tamás, és Prohászka Béla (képünkön) mesterszakács közösen készítettek el.

HOZZÁVALÓK:
• 1 kg magozott meggy
• 2 dl főzőtejszín
• 2 dl tejföl
• 1 db citrom
• 10 dkg BL 55 finomliszt,
• kristálycukor
• őrölt fahéj
• őrölt szegfűszeg
• só
• pisztácia
• pisztáciafagylalt.

ELKÉSZÍTÉS:
A  kimagvalt meggyet hi-
deg vízben feltesszük főz-
ni. Vaníliás cukrot, őrölt 
szegfűszeget és őrölt fahéjt 
teszünk bele. Kristálycu-
korral és sóval ízesítjük, 
valamint felkarikázott cit-
romot rakunk bele.

A  lisztet tejföllel elkeverjük, majd öntünk hozzá főző tejszínt és hideg vizet. A  forró 
levesből két-három merőkanálnyit teszünk a forró habaráshoz (ez a hőkiegyenlítés), 
majd az egészet átszűrjük. Az így elkészült habarást folyamatos keverés mellett a le-
vesbe öntjük.

A levest lehűtjük, tálaláskor pirított pisztáciával és pisztácia fagylalttal tálaljuk.

Csorváson svédasztallal várják 
a helyieket és az éhes utazókat
Egy tekintélyt parancsoló, 
1906-ban épült, száraz-
kapus, felújított gazda-
épületben 25 éve nyitott 
meg Csorváson Fábián 
Gyöngyiék pizzériája. Ma 
már Svédasztalos étterem 
és Pizzaház néven várják 
vendégeiket a 47-es főút és 
a Gerendás felé vezető út 
találkozása mentén.

Egy hétfői reggelen, 8 óra-
kor találkoztunk a tulajdo-
nos-üzletvezető asszony-
nyal a helyszínen, ahol már 
javában folyt az aznapi sü-
tés-főzés. A  svédasztalos 
fogások terülj-terülj asz-
talkája leveseket, főétele-
ket, salátákat, de még desz-
szerteket is kínált. És ez így 
megy hétfőtől péntekig. Sőt, 
ha igénylik megrendelése-
ket is szállítanak ki helybe 
és Gerendásra. Családi vál-
lalkozás az övéké, a család-
fő mesterszakács és időköz-
ben 3 gyermekük közül, az 
egyik fiuk is beállt a konyhá-
ba, aki rekreáció szakos dip-
lomaszerzés után a konyhai 
fortélyokat kezdte tanul-
ni. Összesen hatan viszik a 
„boltot”. 

– A  vendéglátás nehéz 
műfaj, de könnyű szerelem-
be esni vele. Emlékszem, 
amikor 1997-ben elkezdtük 
a pizzát sütni, először még 
kóstoltatni kellett az embe-
rekkel, annyira nem ismer-
ték. Egyik délután vittem 

ki egy úrnak a rendelést, a 
pizza mellé tettem szószt 
is kis üvegkancsóban. Mire 
térültem fordultam, nem 
megitta! – nosztalgiázott 
beszélgetőtársam, aki a fo-
lyamatos fejlesztés híve. 

– Úgy gondolom, hogy vi-
déken eredet újítást vittek 
véghez a korlátlan ételfo-
gyasztás kínálatával!

– Hat éve vágtunk bele a 
svédasztalos étkeztetésbe. 
A  mai gyorsuló világhoz új-
szerű dolgokkal lehet alkal-
mazkodni. Az üzlet adott-
ságai jók voltak ehhez az 
elgondoláshoz, a Békéscsa-
ba-Orosháza, de még in-
kább a Debrecen- Szeged 

főút tengelyén helyezkedünk 
el. A  vendégek jelentős ré-
sze átutazó. Azt vesszük ész-
re, hogy sokan járnak visz-
sza. Házias ízeket találnak, a 
szabadszedés lehetővé teszi, 
hogy többet is egyenek abból, 
ami ízlik, a menüadagok is 
bőségesek, az árak barátsá-
gosak, és persze mi is! Napi 
beszerzéssel érjük el, hogy a 
megyére jellemző fűszeres 
ízvilágot nyújtsuk, igyek-
szünk helyi alapanyagokat 
választani, a tészta például 
mezőberényi.

– Lemegy a déli hullám és 
indul a pizzasütés?

– Délelőtt 11-kor nyitunk, 
az étkeztetés 14.30-ig tart, 

és 16-tól 21 óráig működik a 
pizzéria. Talpon kell marad-
junk, a fenntartás, a meg-
tartás a lényeg számunkra! 
Én csorvási vagyok, ide szü-
lettem, a családom idejön 
haza. Itt is szeretnénk még 
sokáig működni.

– A Covid mennyire változ-
tatta meg a vállalkozás és 
az önök életét?

– Lehet, hogy furcsa lesz, 
amit mondok. Talán job-
ban összehozta a családot. 
Elhatároztuk, hogy előre 
megyünk. Ránk mindig is 
jellemző volt, hogy a nyere-
ségünket visszaforgattuk az 
üzletbe, így van egy napelem 
parkunk, ami biztosítja az 

energiaellátást. Most pedig 
felújítottuk a homlokzatot, 
átalakítottuk a belső dizájnt. 
Köszönetet kell mondanunk 
a csorvási embereknek, akik 
a pandémia alatt is tőlünk 
rendelték az ebédet! Sokat 
segítettek azzal, hogy bíz-
tak a szolgáltatásunkban. 
A  helyiek egyébként is elő-
szeretettel választanak ben-
nünket családi események 
megünneplésére, ballagá-
sokat, születésnapokat, ke-
resztelőket tartanak nálunk. 
Ez nagy örömmel tölt el min-
ket, és visszaigazolja, hogy 
vállalkozásunknak van lét-
jogosultsága Csorváson, hi-
szen mi ehhez a közösséghez 
tartozunk!

Fábián Gyöngyi szerint a vendéglátás nehéz műfaj, de könnyű szerelembe esni vele

Csorvási 
érdekességek
Csorvás neve ószláv nyel-
ven homokost jelent, ami-
vel a környék talajviszo-
nyaira utalhattak. Az 
ásatások szerint a falu ke-
letkezése a XIII. századra 
tehető, de a területen fellelt 
legrégebbi pénzérme ennél 
korábbi időszakból szár-
mazik. Ezt az érmét a te-
lepülés temetőjében talál-
tak, és II. (Vak) Béla király 
(1131-1141) uralkodásának 
idejéből való. A  falu első 
temploma is ebben az idő-
szakban épülhetett, amely 
a környék korabeli temp-
lomaitól eltérően nem fá-
ból, hanem kőből készült. 
Ennek a romjaira emelték 
a későbbi középkori temp-
lomot.

***
Első írásos említése 

1456-ból származik, ami-
kor V. László Hunyadi Já-
nosnak adományozta a te-
rületet a nándorfehérvári 
diadal után.

***
A  megye első postako-

csi járatának fontos állo-
mása volt Csorvás, miután 
1858 augusztus 1-jén elin-
dult a napi postakocsi-for-
galom Szeged és Csaba kö-
zött. A  rendszeres járat 
elindítása előtt a megye ve-
zetésének véleményt kel-
lett megfogalmaznia arról, 
hogy politikai szempont-
ból megfelelő helynek ta-
lálják-e Csorvást posta-
hivatal és lóváltó állomás 
felállítására. Az elöljárók 
így vélekedtek: „A nevezett 
hely politikailag jó utakon 
járó község, 120-140 ház-
zal.”


